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Zápis ze 149. jednání Komise pro hodnocení výzkumných organizací 

konaného dne 5. prosince 2022 od 13.00 hod. dle dohody na předchozím jednání online via 
aplikaci Webex. 

Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D. (předseda), Matěj Bajgar, Dphil., 
RNDr. Miloslav Frýzek, prof. RNDr. David Honys, Ph.D., prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., 
prof. RNDr. Ing. František Kocourek, CSc., doc. RNDr. Stanislav Kozubek, doc. Ing. Jaroslav 
Machan, CSc., DrSc., prof. RNDr. Tomáš Polívka, Ph.D., prof. MUDr. Josef Syka, DrSc., 
prof. Ing. Bohumír Strnadel, DrSc., prof. MUDr. Pavel Ševčík, CSc., prof. Ing. Eva Vejmelková, 
Ph.D., Ing. Karel Vejražka, Ph.D., PhDr. RNDr. Hana Voňková, Ph.D., Ph.D., Mgr. Ing. Kateřina 
Miholová, Ph.D. (tajemnice KHV), Mgr. Markéta Avakian (host), Ing. Miroslav Rychtařík (host) 

Komise byla usnášeníschopná. 

Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly 
rozesílány průběžně e-mailem.  

Projednávané body: 

1) Zahájení, schválení návrhu programu, schválení zápisu ze 148. jednání KHV 

2) Informace z 384. zasedání Rady      [členové Rady ] 

3) Návrh činnosti KHV a harmonogram jednání v roce 2023   [T. Polívka] 

4) Hodnocení účelové podpory       [T. Polívka] 

a) Program THÉTA 2 

5) Implementace Metodiky 2017+    [Š. Jurajda, T. Polívka, K. Miholová] 

a) Informace o aktuálním stavu hodnocení na národní úrovni podle M17+ 

b) Námitky k hodnocení v Modulu 1 a 2 v 5. kole hodnocení 

c) Další analýzy dle M17+ Příručky 

d) Problémy v  Modulu 2 

6) IS VaVaI          [ M. Rychtařík] 

7) Různé 

8) Závěr  

 

Ad 1) Jednání zahájil prof. Polívka. KHV schválila program dnešního jednání a zápis 
ze 148. jednání KHV. Předseda přivítal a představil nově zvolené členy Komise - prof. Ing. Evu 
Vejmelkovou, Ph.D. a prof. RNDr. Davida Honyse, Ph.D. 

Ad 2) Prof. Polívka informoval o dění na 384. zasedání Rady, kde byla schválena Výzva k podávání 
návrhů kandidátů na členy Odborných panelů. Rada projednala a schválila Výchozí návrh výdajů 
státního rozpočtu ČR na výzkum, experimentální vývoj a inovace na roky 2024–2026. Dále bylo 
schváleno stanovisko Rady k „Programu na podporu zdravotnického aplikovaného výzkumu 
a vývoje na léta 2024 – 2030“ (vč. vyjádření Komise). Rada projednala Analýzu stavu výzkumu, 
vývoje a inovací ČR a jejich srovnání se zahraničím v roce 2021, dokument zatím nebyl schválen.  
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Ad 3) Členové Komise byli seznámeni s Návrhem činnosti KHV a harmonogram jednání v roce 
2023. Oba dokumenty byly schváleny a budou postoupeny Radě. 

Ad 4) Prof. Polívka Komisi seznámil s genezí dokumentu návrh programu THÉTA 2 Technologické 
agentury ČR. Materiál není finální, Komise své vyjádření schválí na následujícím 150. jednání 
v lednu 2023. 

Ad 5) Dr. Miholová členy Komise informovala, že hodnocení probíhá podle harmonogramu. Bylo 
uzavřeno přihlašování vybraných výsledků do Modulu 1 v aplikaci SKV. Probíhají tripartitní jednání. 
V předchozím kole hodnocení byly všechny instituce vyzvány k doplnění přihlášených výsledků 
do Modulu 1 do minimálního požadovaného počtu 10 ks v kumulaci od počátku hodnocení M17+, 
škálování tak mohlo být z národní úrovně doplněno pro celý systém. V letošním roce je třeba spíše 
diskutovat, zda poslední trend škálování potvrzuje, nebo v případě většího výkyvu do škálování 
promítnout výsledky 5. kola hodnocení. Výrazné meziroční proměny nejsou očekávané.  

Oproti předchozím tripartitám je v letošním roce předmětem jednání i otázka, do jaké míry 
poskytovatelé využívají hodnocení podle Metodiky 2017+ po 5 letech při distribuci institucionální 
finanční podpory typu DKRVO mezi jednotlivé výzkumné organizace ve své gesci. Rada k této 
problematice přijala jasná doporučení (viz dokument Principy alokace podpory na dlouhodobý 
koncepční rozvoj (DK RVO) na úroveň výzkumných organizací) směřující k využívání 
odstupňovaného indexového financování s tím, že součástí strategického řízení je i prospektivní 
financování, tj. podpora VO se slabší výkonností ale dobrou strategií resp. výsledky v ostatních 
modulech, které se hodnotí na úrovni poskytovatele. V takovém případě je tato skutečnost 
odůvodněna při rozpočtových jednáních a avizována v protokolech z tripartitních jednání (konkrétní 
cíle, nástroje, očekávané dopady), s podmínkou, že na dalších jednáních bude úspěšnost strategie 
vyhodnocována. Zatím proběhlo tripartitní jednání s Ministerstvem vnitra, Ministerstvem dopravy, 
Ministerstvem životního prostředí a Ministerstvem zemědělství. 

V souvislosti s Výzvou RVVI k podávání návrhů kandidátů na členy Odborných panelů byli i členové 
KHV vyzváni k hledání vhodných nominantů. 

Prof. Polívka členům KHV připomněl konferenci k Metodice 2017+ v gesci Rady vysokých škol, 
která se uskuteční 15. prosince 2022 v Národní technické knihovně.  

Ad 5b) Termín k zasílání připomínek k Modulu 1 uplynul v pátek 7. října 2022, celkem bylo zasláno 
cca 30 připomínek (obdobně jako v minulém roce). Námitky byly zaslány příslušným předsedům 
Odborných panelů, kteří se ve spolupráci s garanty hodnocení vybraných výsledků příslušných 
oborů k jednotlivým námitkám vyjádří. Paralelně se k námitkám z procesního hlediska vyjádří Odbor 
podpory Rady. Návrh vypořádání námitek bude následně předložen ke schválení KHV a finálně 
schválen Radou. V současné chvíli čekáme na vyjádření odborných panelů. 

Ad 5c) V návaznosti na M17+ Příručku připravilo Oddělení hodnocení výzkumných organizací 
analýzu celkové produkce výsledků VaVaI s rokem uplatnění 2017-2020, publikačních zvyklostí nad 
daty z databáze IS VaVaI / RIV v členění podle jednotlivých oborů i druhů výsledků (link 
https://app.powerbi.com/view?r=eyJrIjoiNTk1YzUxY2EtM2IzMi00MzliLThiZDYtOTA1YmFhOTkzM
zlkIiwidCI6IjZjNmIzYTI4LWQ2MzEtNDgxMi1hMTQzLWNhNWY2NzFjNTVhYyIsImMiOjl9 ) 

Analýza dává odpověď na následující otázky: Jaké jsou typické publikační výstupy ve vybraném 
oboru? Které VO jsou v daném oboru nejaktivnější? V jakém oboru se publikuje nejvíce výsledků 
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daného druhu? Jaká je publikační aktivita na úrovni organizačních jednotek s rozdělením na druhy 
výsledků různých VO? Část analýzy je věnována i Modulu 1 nebo použití jazyků ve vybraném oboru. 
Analýza výsledků typu kniha nebo kapitola v knize je náročná, navrhuje se zavést v RIV číselník 
vydavatelů, jehož základem může být tzv. Nordic list. Pro účely analýzy byl např. dataset ručně 
vyčištěn, ovšem bez strukturální změny bude analýza vykazovat vysokou chybovost. 

Členové KHV se k zmíněné analýze vyjádřili, proběhla diskuze. Jako doplňkový podklad je pilotně 
k dispozici účastníkům tripartit. Další rozvoj se předpokládá v příštím kole hodnocení.   

Ad 5d) Prof. Polívka otevřel diskuzi k problematice hodnocení výkonnosti výzkumu v Modulu 2. 
Hlubší studium datasetu (příp. pouhá náhoda) mohou poukázat na problematické afiliace autorů 
resp. takřka nekalé publikační praktiky.   

Ad 6) KHV byla seznámena s postupem úprav automatizovaného systému předávání dat o dotacích 
Ministerstvu financí. Ing. Rychtařík shrnul přípravy IS VaVaI pro rok 2023, připomenul plánovanou 
částečnou odstávku systému v období od 17. 12. 2022 do 15. 1.2023, během které IS VaVaI pracuje 
pouze v prohlížecím režimu. Ing. Rychtařík opět zmínil požadavky některých předkladatelů 
výsledků na jejich změny údajů (v tomto případě se jednalo o změnu oboru) po proběhlém 
hodnocení v Modulu 1. KHV konstatovala, že žádné podobné změny nelze akceptovat a podobné 
žádosti budou do budoucna zamítány. 

Příští řádné 150. jednání se koná dne 9. 1. 2023 od 13.00 hod. online via aplikaci WEBEX. 

V Praze dne 19. prosince 2022 

 

Zapsala: M. Avakian 

Schválil: T. Polívka   

 

 


